
در آسیا خبری از 
میلگرد و هوادار 

متمول نیست
در فوتبال ایران تا بوده همین 
بوده. بارها دیده ایم قانونی وضع 
کارشناسی  می شود که اصلاً 
نیست و در ادامه فساد از بخش 
بخش آن به بیرون درز پیدا 
می کند. چندین سال قبل بحث 
سقف قرارداد به وجود آمد و این 
بحث به قانون نیز تبدیل شد اما 
راه دور زدن آن خیلی زود پیدا شد. 
یک تیم تهرانی به بازیکنانش، 
خارج از قرارداد پورشه داد و یک 
تیم شهرستانی حواله میلگرد. 
خیلی زود هم این قانون ابطال شد 
تا تیم ها بتوانند بدون زیرمیزی، 
بازیکنان خود را با قیمت های 
گزاف بخرند، با آنها پز بدهند و 
عناوین مختلفی به دست بیاورند.

این فصل هم قانون سقف بودجه 
برای تیم های لیگ برتری وضع 
شد. بر اساس این قانون که 
ضمانت اجرایی هم نداشت، هر 
تیم می توانست تا سقف 325 
میلیارد تومان هزینه کند. از ابتدا 
هم مشخص بود مثلاً تیمی مثل 
سپاهان نمی تواند با این رقم 
بازیکنان خود را مجاب به حضور 
در لیگ و لیگ قهرمانان آسیا کند. 
به عنوان نمونه بازیکنانی که فصل 
قبل روی هم 500 میلیارد گرفته 
بودند، چطور می توانستند برای 
این فصل روی هم 325 میلیارد 
له  دریافت کنند؟ همین مسأ
بهانه ای بود تا برخی تیم ها دنبال 

راهی برای دور زدن قانون بروند.
کمیته انضباطی برای تخلف هایی 
که از سوی چند تیم لیگ برتری 
صورت گرفت، آنها را با کسر امتیاز 
جریمه کرد. تخلف سپاهان محرز 
بود و البته پرسپولیس هم در 
قرارداد گئورگی گولسیانی، مشکل 
مالیاتی داشت. اعتراض برخی 
تیم ها نسبت به پرسپولیس، 
و  ل  متمو ر  ا د ا هو ع  ضو مو
کمک های او از امارات هم بود؛ 
مسأله ای که حواشی بسیاری را به 
وجود آورد و باعث شد تا خیلی ها 
در این رابطه صحبت و ادعاهایی 

را مطرح کنند.
هر اتفاقی که در لیگ رخ داده 
را کنار می گذاریم و به موضوع 
مهم تری می رسیم که کمتر کسی 
به آن اشاره می کند. تا چند ماه 
دیگر- احتمالاً 10 فروردین- تیم ها 
باید مدارک خود را به کنفدراسیون 
فوتبال آسیا ارسال کنند تا مجوز 
حرفه ای بگیرند. AFC با کسی 
شوخی ندارد. اگر تراز مالی رعایت 
نشود و درآمدها بیشتر از هزینه ها 
نباشد، کنفدراسیون فوتبال آسیا 
به تیمی مجوز نمی دهد. آنجا 
دیگر از میلگرد و هوادار متمول 
گر  ا نیست.  خبری  پورشه  و 
ترازنامه مالی با اسناد به دست 
AFC برسد، جواز حرفه ای صادر 
می شود و در غیر این صورت 
همان اتفاقی که فصل قبل برای 
استقلال افتاد، برای تیم های 
دیگر هم رخ خواهد داد. بنابراین 
بهترین راهکار این است که تیم ها 
از حالا به فکر باشند و همه چیز 
را به شب امتحان- اوایل فروردین  

ماه- موکول نکنند.

ایران- بورکینافاسو 
15 دی در کیش

تیم ملی ایران ١۴ دی ماه اردوی 
خــود را در کیــش برگــزار می کنــد 
و در آخریــن دیــدار خــود پیــش 
از ســفر بــه قطــر بــرای حضــور 
در جــام ملت هــای آســیا در 
روز جمعــه ١5 دی در ورزشــگاه 
بــه مصــاف  کیــش  لمپیــک  ا
تیــم ملــی بورکینافاســو خواهــد 
رفــت. ایــن دیــدار ســاعت ١٨ در 
ورزشــگاه المپیــک جزیــره کیــش 

برگــزار می شــود. 
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لوکاس آلکاراس

تماشاگر استقلال- پیکان

ســرمربی اســپانیایی نســاجی دیــروز بــرای تماشــای دیــدار اســتقلال و پیــکان به 
استادیوم آزادی رفت. لوکاس آلکاراس پنجشنبه در همین ورزشگاه برای اولین 
بار روی نیمکت نســاجی نشســت و مقابل پرســپولیس با یک گل شکست خورد. 
او در خصوص حضورش برای تماشــای این بازی گفت: »به اســتادیوم آمدم تا با 
جــو اســتادیوم و لیــگ ایران آشــنایی بیشــتری پیدا کنــم. امیدوارم در بــازی آینده 
نمایش خوبی داشــته باشــیم.« نســاجی در هفته پانزدهم میهمان فولاد اســت.

اشکان دژاگه

پاسخ مبهم مربی هوادار

حمیــد عبداللهــی، مربی هوادار در نشســت خبری پیش از بازی با اســتقلال 
خوزســتان، درباره احتمال پیوســتن اشــکان دژاگه به این تیم پاســخ مبهمی 
داد و گفــت: »نــه آن را رد کنــم و نــه تأییــد. مــا تصمیــم گرفتیم بعــد از بازی با 
اســتقلال خوزســتان مفصــل در مــورد امــور فنــی صحبت کنیم. فعــلاً چیزی 
مشــخص نیســت.« عبداللهی اضافه کرد که بابک مرادی با صلاحدید کادر 
فنی به تمرینات برگشته، ولی برای بازی با استقلال خوزستان آماده نیست.

کول پالمر

مؤثرترین بازیکن چلسی

کــول پالمــر بــا زدن دو گل بــه لوتــون ســتاره چلســی در بــرد ســه بــر دوی 
تیمــش مؤثــر بــود. 

بازیکــن فصــل قبل منچسترســیتی بــا 8 گل و 4 پاس گل مؤثرترین بازیکن 
چلســی در لیگ برتر بوده. تیم پوچتینو تا دقیقه 80 ســه بر صفر پیش بود، 
ولــی در دقایــق پایانــی چیــزی نمانده بود که برد را از دســت بدهد. چلســی 

که عملکرد پرنوســانی داشــته با این برد 28 امتیازی شــد.

فوتبال ایران زیر  ذره بین
مدیریت فوتبال 

 zسرمقاله

 zخبر

امیر اسدی
روزنامه نگار

   یکشنبه  10 دی 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7484

ــاز  خوشــحالی ســپاهانی ها بابــت بازگردانــدن ۴ امتی
از ســوی کمیتــه اســتیناف دوام زیــادی نداشــت و آنهــا 
کمتــر از 2۴ ســاعت مانــده بــه بــازی بــا گل گهــر متوجــه 
شــدند کــه اجــازه اســتفاده از 6 بازیکــن اصلی شــان را 
ندارنــد. حکــم جدیــد کمیته انضباطــی در ادامه حکم 
کمیتــه اســتیناف بــود کــه تأکیــد کــرده بــود مشــکلات 

قــرارداد بازیکنــان ســپاهان برطــرف شــود.
ایــن رأی بــرای مورایــس یــک شــوک بــزرگ بــود و 
مربــی پرتغالــی مجبــور شــد ترکیبــی را کــه در تمرینــات 
روی آن کار کــرده بــود فرامــوش کنــد و بــا بازیکنــان 
باقی مانــده ترکیــب متفاوتــی را بــه زمیــن بفرســتد. 
غیبــت ده بازیکــن بــه خاطــر گرفتــن کارت قرمــز در 
بــازی بــا آلومینیــوم اراک، مصدومیــت یــا حکــم کمیته 
انضباطــی دســت مورایــس را کامــلاً بســته بــود، طوری 
کــه در دقایــق پایانــی بــازی بــا گل گهــر دروازه بــان 
ســومش را بــه عنــوان دفــاع راســت بــه زمیــن فرســتاد.
ایــن اتفــاق بــرای مورایــس بــه قــدری عجیــب بــود کــه 
در نشســت خبــری تأکیــد کــرد هرگــز چنیــن اتفاقــی 
را تجربــه نکــرده اســت. حتــی شــنیده می شــود کــه 
او بابــت ضرباتــی کــه ســپاهان در ایــن مــدت خــارج از 
زمیــن خــورده بــه فکــر اســتعفا افتــاده، هرچنــد دیــروز 
گفتــه شــد کــه نیکفــر، مدیــر عامــل جدید باشــگاه از او 
خواســته کــه بمانــد و بــه او قــول داده کــه مشــکلات را 

برطــرف خواهــد کــرد.

بمب ساعتی در سپاهان
مورایــس همچنیــن در نشســت خبــری گفــت که بهتر 
بــود بــه ســپاهان بــرای اصــلاح قــرارداد بازیکنــان زمــان 
داده می شــد، نــه اینکــه یــک روز قبــل از یــک بــازی 
حســاس این محرومیت اعلام شــود. خواســته مربی 
پرتغالــی منطقــی اســت و معمــولاً در چنیــن مــواردی 
فرصــت کافــی بــه باشــگاه داده می شــود، ولــی ایــن 
پرونــده پیچیدگی هــای زیــادی دارد و عبــور از آن بــرای 

ســپاهان بــه ایــن ســادگی نخواهــد بــود.
آخریــن بــازی نیم فصــل ســپاهان دوشــنبه مقابــل 
شــمس آذر در قزویــن اســت و هنــوز هیــچ خبــری 
درباره توافق باشگاه و بازیکنان برای امضای قرارداد 
جدیــد شــنیده نشــده اســت. ایــرادی کــه بــه قــرارداد 

ایــن بازیکنــان وارد شــده اختــلاف زیــاد رقــم قــرارداد 
ســال اول و ســال دوم آنهاســت. باشــگاه ســپاهان بــا 
کــم کــردن از قــرارداد ســال اول و اضافــه کــردن همــان 
رقــم بــه قــرارداد ســال دوم توانســت ســقف بودجــه را 
رعایــت کنــد، ولــی کمیتــه انضباطــی مدعــی اســت کــه 
اختــلاف قــرارداد ســال اول و دوم نمی توانــد بیشــتر 

از 25 درصــد باشــد.
اصــلاح قــرارداد بــه معنــی این اســت کــه این بازیکنان 
بایــد بخــش بزرگــی از قــرارداد ســال دوم شــان را 
ببخشــند و باشــگاه بــرای رســیدن بــه چنیــن توافقــی 
کار خیلــی ســختی دارد. یکــی از ایــن بازیکنــان پیــام 
نیازمنــد اســت کــه رضــا جاودانــی رقــم قــراردادش را 
افشــا کــرد. بــه گفتــه ایــن عضــو کمیتــه انضباطــی، 
رقــم قــرارداد ســال اول ایــن دروازه بــان ملی پــوش 10 
میلیــارد تومــان و رقــم ســال دوم 150 میلیــارد تومــان 
اســت. اگــر بــه محدودیــت 25 درصــدی اختــلاف 
قــرارداد ســال اول و دوم اســتناد کنیــم، او بابــت ســال 
دوم تنهــا می توانــد 12/5 میلیــارد تومــان بگیــرد و 
اصــلاح قــرارداد بــه معنــی چشم پوشــی از 137/5 

میلیــارد تومــان اســت!
کمیتــه انضباطــی بــا ایــن حکــم تــوپ را بــه زمیــن 
ســپاهان انداختــه و باشــگاه اصفهانــی را گرفتــار 
مخمصــه بزرگــی کرده اســت. مورایس امیدوار اســت 
کــه بــا اصــلاح قراردادهــا بتوانــد ترکیــب اصلــی اش را 
مقابــل شــمس آذر بــه زمیــن بفرســتد، ولــی به ســختی 
می تــوان تصــور کــرد کــه ایــن بازیکنــان از چنیــن ارقــام 
بزرگــی چشم پوشــی کننــد. ســپاهان اگــر تــا دوشــنبه 
نتوانــد ایــن قراردادهــا را اصــلاح کنــد، بایــد در قزویــن 
هــم بــدون ایــن 6 بازیکــن بــه زمیــن برود. خــروج از این 
بن بســت بســتگی بــه ایــن دارد کــه ســپاهان چــه راهی 
بــرای کنــار آمــدن بــا ایــن قانــون یــا دور زدن آن پیدا کند 
و در ایــن صــورت ممکــن اســت وارد مرحلــه تــازه ای از 

کشــمکش بــا کمیتــه انضباطــی شــود.
کســر ۴ امتیــاز اتفــاق تلخــی بــرای ســپاهان بــود و 
همان زمان این تیم را به حاشــیه برد، ولی شــاگردان 
مورایــس توانســتند آن را پشــت ســر بگذارنــد و صــدر 
جــدول را پــس گرفتنــد. بازگردانــدن ایــن ۴ امتیــاز در 
نــگاه اول اتفــاق خوبــی بــرای باشــگاه اصفهانــی بــود، 
ولــی محرومیــت 6 بازیکــن می توانــد زیــان بزرگ تــری 
بــه آنهــا بزنــد. ایــن حکم فعلاً به قیمت از دســت رفتن 
ســه امتیاز در ســیرجان تمام شــد و ممکن اســت آنها 

در قزویــن هــم بابــت آن جریمــه شــوند.

 هاشمی طبا: تنها راه واگذاری سرخابی ها
 انحلال است

استقلال و پرسپولیس 
هیچ وقت مشتری ندارند

آرمن ساروخانیان
روزنامه نگار

 بحث واگذاری باشگاه های پرسپولیس و 
استقلال چند روزی است که مجدداً توسط 
سازمان خصوصی سازی مطرح شده است اما 
به نظر می رسد این موضوع همانند گذشته 
بی نتیجه خواهد ماند. سازمان خصوصی سازی 
در حالی مجدداً اقدام به فروش این دو باشگاه 
کرده است که سال گذشته این دو شرکت از 
طریق بازار پایه فرابورس عرضه اولیه و تبدیل 
به شرکت سهامی عام شدند. در این شرایط 
امسال قرار بود در راستای واگذاری دارایی ها 
و مولدسازی 51 درصد سهام این دو باشگاه 
به صورت کنترلی و مدیریتی عرضه شود اما 
با وجود بدهی های فراوان این دو شرکت، 
هیچ فردی تمایلی به خرید پرسپولیس و 

استقلال ندارد.
مصطفی هاشمی طبا، رئیس سابق سازمان 
تربیت بدنی در خصوص واگذاری این 2 باشگاه 
به »ایران ورزشی« می گوید: »بحث واگذاری 
پرسپولیس و استقلال موضوع جدیدی نیست 
و این موضوع در سال های گذشته هم مطرح 
شد اما به نتیجه نرسید. در یک مقطعی گفتند 
که 2 شرکت از طریق بورس و در زمانی دیگر 
موضوع فرابورس را مطرح کردند و در حال 
حاضر هم مزایده را مطرح کردند که اقدام آنها 
هیچ فایده ای نداشت. حال طی این سال ها یا 
به دلیل نخواستن ها و یا نتوانستن ها واگذاری 
انجام نشده و اگر صورت بگیرد تبعات زیادی 

دارد که گریبانگیر صاحبان آن می شود.«
او می افزاید: »وضعیت مالی این دو شرکت 
به هیچ وجه خوب نیست و هرکدام از این 2 
باشگاه بدهی سنگینی دارند و ممکن نیست 
که یک فرد با وجود این بدهی ها قصد خرید 
این دو شرکت را داشته باشد. هرکدام از 
باشگاه های پرسپولیس و استقلال حدود یک 
هزار میلیارد تومان بدهی دارند و حالا با این 
شرایط چه کسی تمایل به خرید این دو باشگاه 
خواهد داشت؟ فردی که می خواهد این دو 
شرکت را بخرد در قبال آن می خواهد به سود 
برسد که با این شرایط هیچ کدام از این دو 

شرکت سودده نیستند.«
رئیس سابق سازمان تربیت بدنی صحبت های 
خود را این گونه ادامه می دهد: »چند سال 
است که من می گویم واگذاری این دو شرکت 
با شیوه ای که  در نظر گرفته اند، امکان پذیر 
نیست اما مسئولان مربوطه دوباره بحث 
واگذاری را به همان روش مطرح می کنند. 

این دو شرکت اقتصادشان بیمار است و 
هیچ اموالی ندارند. این دو شرکت بدهی های 
انباشته شده دارند و از سوی دیگر هم جزو 
شرکت های زیان ده محسوب می شوند. در 
دوره گذشته حسین قربانزاده، رئیس سابق 
سازمان خصوصی سازی دائماً در این خصوص 
صحبت و تبلیغ کرد اما در نهایت به نتیجه ای 
نرسید. با این شرایط هم این دو باشگاه 
هیچ زمان واگذار نخواهد شد و تنها بحث 
واگذار ی شان در حد همان حرف خواهد ماند.«
او در پاسخ به این موضوع که راه واگذاری این 
دو باشگاه چیست، می گوید: »راه واگذاری 
سرخابی ها انحلال شان است، در واقع دولت 
باید این دو شرکت را منحل کند و پس از این 
آنها باید سریعاً دو شرکت جدید با عنوان 
سهامی عام و یا حتی تحت عنوان تعاونی به 
ثبت برسانند و دوباره با ساختار و اساسنامه 
جدید حیات خود را شروع کنند. به اعتقاد من 
فقط در این صورت است که می توان آنها را 
دوباره احیا و به شکل قانونی وارد بورس کرد.«
رئیس سابق سازمان تربیت بدنی بیان می کند: 
»باید دولت بدهی های این دو شرکت را تقبل 
کند آن وقت فرد جدیدی که می آید و قصد 
خرید این 2 شرکت را دارد با کمال میل این 
دو شرکت را خریداری می کند. وقتی شرکتی 
واگذارمی شود باید مدارک آن کامل باشد، 
نمی توان روی کاغذ چیزی را عنوان و بعد هم 
واگذار کرد، ضمن اینکه به نظر می رسد تبعات 
گذشته این دو شرکت مدعیان و طلبکاران 

گریبان خریدار را بگیرد.«
هاشمی طبا می گوید: »تنها این دو شرکت 
دولتی ورشکسته نیستند و شرکت های 
دولتی دیگری هم هستند که با ورشکستگی 
مواجه شده اند. دولت باید شرکت های 
ورشکسته خود را تعیین تکلیف کند و در 
واقع این نخستین کاری است که باید دولت 
برای واگذاری سرخابی ها انجام دهد. بعد از 
آن برای این دو شرکت سهامی عام تشکیل 
شود و سهام آن به مردم واگذار شود. 18 سال 
است که می خواهند سهام این باشگاه ها را به 

بورس ببرند.«
او در خصوص این موضوع که این دو باشگاه 
در دوره های گذشته خریدارانی داشتند اما حالا 
با اعلام سازمان خصوصی سازی هیچ خریداری 
ندارند، می افزاید: »این دو شرکت هیچ گاه 
مشتری نداشتند و دولت می خواهد از طریق 
واگذاری این دو شرکت به برخی سازمان ها این 
کار انجام شود که البته همین سازمان ها هم 
به دلیل زیان ده بودن دو شرکت، تمایلی برای 

خرید پرسپولیس و استقلال ندارند.«

محمد محمدی سدهی
روزنامه نگار

 به گفته عضو کمیته 
انضباطی، رقم 
قرارداد سال اول 
نیازمند 10 میلیارد 
تومان و رقم سال 
دوم 150 میلیارد 
تومان است. اگر 
به محدودیت 25 
درصدی اختلاف 
قرارداد سال اول و 
دوم استناد کنیم، 
او بابت سال دوم 
تنها می تواند 12/5 
میلیارد تومان بگیرد 
و اصلاح قرارداد به 
معنی چشم پوشی 
از 137/5 میلیارد 
تومان است!

توپ کمیته انضباطی در زمین سپاهان 

 محرومیت 6 بازیکن
 بدتر از کسر 4 امتیاز


